



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي

جامعة الموصل

كلية الحقوق

احكام الرجوع في المسائل غير المالية في الأحوال الشخصية

(دراسة مقارنة)

اطروحة تقدم بها

مثنى وعدالله يونس

اطروحة دكتوراه

في القانون الخاص / قانون الأحوال الشخصية

بإشراف الدكتورة

ناديا خير الدين عزيز السيد حاتم

أستاذ القانون الاحوال الشخصية المساعد

٢٠٢٣ م

١٤٤٤ هـ

المستخلص

تُعد الأسرة اللبنة الأساسية للمجتمع والركيزة الأهم؛ لأنها تمثل النواة الرئيسة له ، و دوامها و بقاءها يعني صلاح المجتمع و ازدهاره.

و لقد أولى الدين الاسلامي الحنيف اهمية كبيرة للأسرة حيث كان له الفضل و السبق برعايتها ، ومن ثم جاءت قوانين الاحوال الشخصية بدعائم رصينة لحماية الأسرة بدءاً من الخطبة و انتهاء بالنفقة و الوصية ، ولكن قد يحدث في بعض الاحيان ان تضطرب الامور بين اساس الأسرة وهما الزوج و الزوجة ثم ما يلبث كلٌ منهما ان يحاول تصحيح ما صدر منه حفاظاً على الرابطة الزوجية بشكل عام ، فيحاول الرجوع عما صدر عنه من تصرف في محاولة لإصلاح مواطن الخلل.

ومن هنا فقد جاءت هذه الدراسة لبيان امكانية الرجوع عن التصرفات بعد صدورها عن طريق الرجوع الى بيان ذلك في الفقه الاسلامي و بيان موقف قوانين الاحوال الشخصية المقارنة و هي قانون الاحوال الشخصية العراقي و الاردني و الاماراتي.

لذلك تضمنت هذه الدراسة ببيان مفهوم الرجوع و أنواعه ثم توضيح مواطن الرجوع في مسائل الاحوال الشخصية غير المالية ، بدءاً من الخطبة و انتهاء بالنسب.

إذ تضمن الباب الاول بيان معنى الرجوع في مسائل الاحوال الشخصية و قد تم تقسيم هذا الباب على فصلين ، تم التطرق في الفصل الاول منه الى التعريف بالرجوع و بيان انواعه و خصائصه ، و كذلك بيان مفهوم الاحوال الشخصية.

في حين تناولت في الفصل الثاني مسائل الزواج و آثاره التي يتحقق فيها الرجوع ، بدءاً من الخطبة و الرجوع عنها و الكفاءة و الرضاع.

اما في الباب الثاني فقد تم التطرق فيه الى الرجوع في المسائل المتعلقة بإنحلال الزواج و آثاره ، و هي الشهادة على الطلاق و الرجوع عنها و كذلك التفويض ، و الرجوع عنه مروراً بالمفقود و الفرق التلقائية (الايلاء و الظهار و اللعان) ، و الرجوع عنها و انتهاء بالحضانة و الاقرار و الرجوع عنهما.

إن أصبت فبفضل من الله سبحانه و توفيق منه ، و إن أخطأت فمن نفسي و الله تعالى أعلى و أعلم و الحمد لله رب العالمين.

الباحث

Abstract

The family is the basic building block of society and the most important pillar because it represents the main nucleus of it, and its continuity and survival means the goodness and prosperity of society.

And the true Islamic religion gave great importance to the family, as it had the credit and precedence in caring for it, and then the personal status laws came with solid foundations to protect the family, starting from the sermon and ending with the alimony and the will, but it may happen sometimes that things get confused between the basis of the family, which is the husband And the wife, then soon each of them tries to correct what was issued by him in order to preserve the marital bond in general, so he tries to return to his behavior in an attempt to fix the defects.

Hence, this study came to demonstrate the possibility of reversing the actions after their issuance by referring to the statement of that in Islamic jurisprudence and the statement of the position of the comparative personal status laws, which are the Iraqi, Jordanian and Emirati personal status laws.

Therefore, we will start this study by explaining the concept of recourse and its types, and then clarifying the places of recourse in non-financial personal status issues, starting with the sermon and ending with the lineage

The first chapter includes a statement of the meaning of recourse in matters of personal status, and this chapter has been divided into two chapters.

Whereas, in the second chapter, I dealt with issues of marriage and its effects in which revocation is achieved, starting with the engagement and retraction from it, competence and breast-feeding.

As for the second chapter, the recourse was addressed in issues related to the dissolution of marriage and its effects, which is the testimony of divorce and its revocation, as well as the authorization and revocation of it, passing through the missing and the automatic difference (alaa, zihaar, li'aan) and

revocation of it, and ending with custody and acknowledgment and return them.

If I am right, it is by the grace of Allah, Glory be to Him, and granting success from Him.

**Ministry of Higher Education
and Scientific Research
University of Al Mosul
collage of rights**



**Provisions of recourse in non-financial matters in
personal status**

(A comparative study)

a dissertation submitted

Mothana waadullah younis Alnuamy

PhD thesis

In private law / personal status law

Under the supervision of

Dr Nadia Khair El Din Aziz Al Hatem

Assistant Professor of Personal Status Law

2023 AD

1444 AH